
 

 نگران کمبود دارو در سال آینده هستیم
 رئیس انجمن داروسازان تهران درباره وضعیت دارو در 
سال آینده اظهار داشت: هم نگران کمبود دارو هستیم و 
هم اینکه با اجرای طرح دارویار و به نحوی آزادسازی نسبی 
قیمت داروها و یا خارج کردن دارو از ارز های ارزان انجام 
گرفت، مشکل نقدینگی وارد کنندگان دارو و مواد اولیه دارو 
را یادآور می شود که علی رغم همه هشدار های داده شده 
عملا هیچ اقدام عملی برای تامین منابع مالی کم بهره برای 
تولید کنندگان دارو صورت نگرفته است. به گزارش شفقنا، 
حمید خویی در خصوص وضعیت دارو اظهار داشت: به نظر 
من مشکل اصلی این است که ما در تامین داروهای مورد نیاز 
مردم و به طور کلی در زمینه مدیریت نظام سلامت، نه تنها 
سیاست روشن دراز مدت و کوتاه مدت بلکه سیاست میان 
مدت هم نداریم. اگر از برنامه ریزان و مجریان نظام سلامت 
بپرسیم که در سه ماه آینده اوضاع چگونه خواهد بود و نه در 
یک سال آینده، به سختی می توانند براساس داده های عینی 
و مطمئن به این سوال پاسخ بدهند. آن چیزی که مسلم است 
این است که بودجه ای که برای دارو در 1402 تامین شده 
است نیمی از حداقل عددی است که سازمان غذا و دارو و 
برنامه ریزان دارویی برای تامین کف بازار دارویی کشور در نظر 
گرفته اند.این مساله با این پیش فرض است که اگر یک اتفاق 
فوق العاده ای مثل موج جدیدی از کرونا پیش نیاید چون دو 
سال پیش که مساله کرونا پیش آمد تامین داروهای کرونا و 
واکسن های ضد کرونا تقریبا بیش از نیمی از بودجه دارویی 
کشور را بلعید و سیاستگذاران دارو مجبور بودند که اولویت 
را برای تامین داروهای کرونا مثل رمدسویر قائل شوند. این 
داروها در ماه های اول شیوع کرونا از طریق واردات تامین 
می شد و عملا بخش مهمی از  ارز دارو را می بلعید. وی افزود: بر 
فرض اینکه هیچ اتفاقی از این دست رخ ندهد باز هم بودجه ای 
که برای دارو در نظر گرفته شده است به زور می تواند نیمی از 
بازار دارو را تامین کند. این مساله ای است که هم مدیر کل 
دارو و هم رئیس سازمان غذا و دارو در این رابطه هشدار داده 
است اما متأسفانه گوشی برای شنیدن وجود ندارد. به نظر 
من با این شرایط هم نگران کمبود دارو هستیم و هم اینکه با 
اجرای طرح دارویار و به نحوی آزادسازی نسبی قیمت داروها 
و یا خارج کردن دارو از ارز های ارزان انجام گرفت، مشکل 
نقدینگی وارد کنندگان دارو و مواد اولیه دارو را یادآور می شود 
که علی رغم همه هشدار های داده شده عملا هیچ اقدام 
عملی برای تامین منابع مالی کم بهره برای تولیدکنندگان 
دارو صورت نگرفته است. یعنی نظام های بانکی باید وام های 
ارزان برای تامین نقدینگی ریالی صنایع را در اختیار آن ها قرار 
بدهد که متأسفانه این اتفاق نیفتاده است. می شود گفت که 
در مجموع چشم انداز ما نسبت به وضعیت دارو در سال آینده 
همراه با نگرانی است. خویی در خصوص اینکه کدام گروه ها 
بیشتر با مشکلات کمبود دارو مواجه هستند؟ اظهار داشت: 
به هر حال هر بیماری به عنوان یک شهروند ایرانی اگر نیازی 
به دارو داشته باشد طبق قانون اساسی باید این دارو برایش 
تهیه شود. قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران می گوید 
که سلامت حق آحاد مردم است و تامین این سلامت وظیفه 
دولت است. این گروه بندی که داروی این ها کمتر است یا آنها 
خیلی درست نیست. هر دارویی که در بازار با کمبود روبه رو 
شود بحثی جدی است. ولی برخی از دارو ها در دسته دارویی 
تعریف می شوند و ممکن است اگر یک قلم نباشد پزشک 
بتواند نوع دیگری را تجویز و جایگزین کند اما حیات بیماران 
خاص وابسته به داروهایی است که اگر نباشند به راحتی قابل 
جانشینی و تغییر نیست؛ مثل بیمارانی که  ام اس دارند یا 
بیمارانی که پیوند عضو و پیوند کلیه دارند. کمبود های دارویی 
می تواند در این بیماران هزینه های سنگین تری را ایجاد کند. 

 درمانگاه های دولتی
با توجه به گراني تعرفه خدمات پزشکي در بیمارستان هاي 
دولتي و تامین اجتماعی و عدم رسیدگي دقیق به بیماران در 
مرکز درماني به ویژه درمانگاه های دولتی، نارضایتي را به دنبال 
داشته است. از این رو، بیماراني که براي ویزیت به درمانگاه ها 
مراجعه مي کنند، پزشکان مربوطه به دلیل ازدحام مردم آن 
طور که باید براي معاینه بیماران وقت نمي گذارند و همین 
مسائل مشکلات زیادي را به وجود آورده است و وقتی هم که 
دارو برای بیمار می نویسند سه نوع دارو بیشتر نمی نویسند 
که این سه دارو برای همه بیمارها یکسان است و می گویند 
تامین اجتماعی به ما گفته است که سه دارو بیشتر ننویسیم. 
اکبرزاده از تهران 

نان سنگک
جدیدا نان های سنگک که در اکثر مناطق عرضه می شود 
وزن آن بسیار کم است و اینقدر برای بزرگ نشان دادن نان، 
نان را می کشند که نان نازکی به دست  آید. آیا هیچ نظارتی بر 

این نانوایی ها نمی شود؟
یک شهروند از تهران

گرانی مسکن
 از اینکه راجع به گراني مسکن و مشکل مستاجران 
پیام هاي شهروندان را منعکس مي کنید، از تمامي دست 
اندرکاران روزنامه قدرداني مي کنم و امیدوارم در ارائه 

خدمات صادقانه به هموطنان موفق و پایدار باشید. 
صمدی از تهران 

بیکاری
بسیاري از افراد تحصیل کرده بیکار هستند و در به در دنبال 
کار مي گردند، در حالي که برخي از مسئولان چند شغله اند؟ 
چه دلیلي دارد برخي مسئولان چند پست و مقام داشته 
باشند و نتوانند تمام آنها را به طور کامل نظارت کنند؟ ما تنگ 

نظر نیستیم اما نباید از واقعیت ها فاصله بگیریم. 
هاشمی از تهران

   آرمان ملی: وزیر بهداشت، گفته رعایت نکردن قانون 
حجاب در مراکز بهداشتی دولتی و خصوصی تخلف است و 
اگر یک مرکز خصوصی حجاب را رعایت نکند، ممکن است 
بیمارستان تایید نشود. منظور او از تایید شدن یا نشدن 
بیمارستان به امتیاز لازم برای کسب اعتباربخشی آن مرکز 
درمانی مربوط می شود. در توضیحات بهرام عین اللهی، آمده: 
موضوع رعایت حجاب به مراکز دولتی ابلاغ شده است و رعایت 
نکردن قانون حجاب تخلف است، در اعتباربخشی مراکز 
خصوصی موضوع فرهنگ نیز درنظر گرفته شده است و اگر 
مرکز خصوصی مسائل فرهنگی از جمله حجاب را رعایت 
نکنند با امتیاز لازم برای اعتباربخشی را کسب نخواهند کرد 
و ممکن است بیمارستان تایید نشود. او که با فارس گفت وگو 
می کرد، افزوده: در بیمارستان های دولتی نیز بیمارستان ها 
موظف شده اند که قانون انطباق رعایت شود و خدمات خانم ها 
تا جای ممکن توسط خانم ها ارائه شود. در موضوع سونوگرافی 
نیز باید سونوگرافی خانم ها توسط خانم ها انجام شود، در 
برخی موارد اعلام می شود که به اندازه رادیولوژیست نداریم 
که ما درخواست داریم به زنان پزشک عمومی و متخصص 
زنان آموزش کوتاه مدت داده شود. ما به تعداد دستگاه های 
رادیولوژی متخصص زن نداریم که از مشکلات این حوزه است 
که با تربیت و آموزش حل خواهد شد. امروز دستیاران خانم نیز 
خوب عمل می کنند و می توانند در برطرف شدن این مشکل 

کمک کنند. 
 نرم و فرهنگی وارد شویم 

این روزها بحث حجاب و نظرات و مسئولین مختلف و البته 
قوانینی که به تدریج به مردم معرفی می شوند، داغ است. روز 
گذشته علاوه بر صحبت های وزیر بهداشت و ایجاد شروط 

جدید برای بیمارستان ها در خصوص رعایت حجاب، علی 
سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست، هم در 
بخشی از صحبت های خود در پردیس کشاورزی و منابع 
طبیعی دانشگاه تهران در کرج که به موضوع گرد و غبار مربوط 
می شد، به بحث حجاب اشاره کرده و گفته: دشمن دنبال آن 
بود که از طریقی ضربه ای به کشور بزند و این بار از این نقطه 
وارد شد. حجاب قانون دارد و دولت در این بحث تمهیدات 
لازم را با برنامه های فرهنگی، عادلانه و مدبرانه و نه از طریق 
خشونت اندیشیده است. این مسئول اضافه کرده: باید در این 
بحث با رویکردهای نرم و فرهنگی وارد شد. پیشتر هم وزیر 
ارشاد در حضور خبرنگارها و در محوطه بیرونی برگزاری 
جلسات هیات دولت، گفته بود که درباره موضوع حجاب 
قرارگاه زیست عفیفانه شکل گرفته و ابعاد فعالیت آن به تدریج 
گسترده خواهد شد. محمد مهدی اسماعیلی با بیان اینکه 
همه دستگاه های فرهنگی اعم از دولتی و خارج از دولت در 
این مجموعه عضو هستند که نظیر شورای فرهنگ عمومی 

فعالیت دارد، اظهار کرده بود که: رئیس جمهور مخالف رویکرد 
سیاسی و امنیتی با موضوع پوشش بوده و معتقد است که 
جامعه ایرانی یک جامعه عفیف است و اگر هم جایی اخلالی 
داریم باید با رویکرد فرهنگی برخورد کنیم و لذا این موضوع 
در مجموعه ای در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی سازماندهی 
شده و کارهای ایجابی نظیر همین نمایشگاه خانواده خوب در 
همین راستاست. او افزوده بود که تمام تلاش دولت انقلابی 
این است که با نگاه فرهنگی با پدیده های فرهنگی توضیح 
دهیم و اینکه: اگر می خواهیم برخی از مشکلات حل شود باید 
به صورت جدی در حوزه فرهنگ و هنر مجموعه های دلسوز 
وارد شوند. اسماعیلی همچنین از برنامه وزارت ارشاد برای 
حمایت از خریداران البسه های مناسب خبر داده و گفته بود: 
این مجموعه ها در استان ها نیز راه اندازی خواهد شد. به گفته 
او: آقای رئیس جمهور به بنده دستور دادند که در این زمینه 
در موضوع فعال سازی رویکرد فرهنگی دولت به موضوعات 
اجتماعی نظیر پوشش عمل کنیم و ما هم برنامه مفصلی داریم 

که در حال اجرا هستیم. 
  نگاه غضنفرآبادی

اما سوای رویکردهای فرهنگی که وزیر ارشاد به آن ها اشاره 
کرده، 14بهمن بود که موسی غضنفرآبادی، رئیس کمیسیون 
قضائی مجلس به رویداد24، گفته بود که »بی حجاب ها را با 
سیستم در معابر شناسایی می کنیم؛ ابتدا کارت های ملی را 
مسدود می کنیم، سپس خدمات اجتماعی شان را می گیریم.« 
با این توضیح که »به زودی برای افرادی که کشف حجاب 
می کنند، پیامکی ارسال شود و در مرحله بعد و در صورت 
اصرار فرد بر بی حجابی، او را با جریمه روبه رو خواهیم کرد. در 
این طرح با کشف حجاب، کارت ملی شخص مسدود می شود.« 
غضنفرآبادی گفته بود که »نمی دانم این طرح قرار است در 
کدام کمیسیون نهایی شود، ولی فعلًا و در ابتدا در کمیسیون 
قضائی و حقوقی مورد بررسی قرار می گیرد. عمده این طرح، 
رعایت شئون اسلامی است که یکی از این موضوعات، کشف 
حجاب است.« و ادامه داده بود که »ما مصمم به تعقیب، بررسی 
و نهایی کردن این طرح هستیم. فعلًا طرح خام است و باید اول، 
طرحی آماده شود و بحث و بررسی ها و کار های کارشناسی بر 

روی آن انجام و در آخر تبدیل به قانون شود.« 

 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با بیان اینکه منشأ 
۹۵ درصد گرد و غبار استان خوزستان خارجی است، توضیح 
داده است که کشور عراق منشأ اصلی این گرد و غبار است که 
هنوز اقدامی برای کنترل آن صورت نداده  است. علی سلاجقه 
روز سه شنبه 1۸بهمن با حضور در پردیس کشاورزی و منابع 
طبیعی دانشگاه تهران در کرج، در پاسخ به وضعیت گرد و غبار 
خوزستان گفته: پنجشنبه گذشته سفری به این استان داشتم و 
خوشبختانه فعلًا تمام دشت خوزستان مرطوب است ولی هنوز 
میزان گرد و غبار آن 1000 پی پی ام بود. او با بیان اینکه منشأ 
۹۵ درصد گرد و غبار استان خوزستان خارجی است، توضیح 

داده: کشور عراق منشأ اصلی این گرد و غبار است که هنوز 
اقدامی برای کنترل آن صورت نداده  است. سلاجقه در بخش 
دیگری از صحبت های خود با اشاره به اینکه بخشی از تمرکز 
سازمان محیط زیست بر ساماندهی پسماند در استان های 
مختلف معطوف شده، گفته: اولین برنامه جامع در این خصوص 
برای سراوان در استان گیلان تدوین شده است. او اظهار کرده: 
ابتدا از ورود هرگونه زباله به این منطقه جلوگیری و سپس این 
محدوده ایزوله شد و اقدامات لازم برای راه اندازی تبدیل پساب 
به آب مورد نیاز بخش کشاورزی صورت گرفته است. سلاجقه با 
اشاره به اینکه این دولت برنامه های زیادی در بخش های مختلف 

از جمله محیط زیست داشت ولی تا آمد جانی بگیرد، متحمل 
هجمه های اخیر شد، گفت: هر چند کشور را از داخل و خارج 
درگیر کرده اند ولی قطعاً وضعیت این طور نمی ماند و وضعیت 
اقتصادی بهبود پیدا می کند. رئیس سازمان محیط زیست 
کشور گفته: نفتی که در حال حاضر به فروش می رود تمام و 
کمال صرف توسعه می شود ولی اینقدر کمبودها زیاد است که 
آن چنان پررنگ دیده نمی شود. سلاجقه با اشاره به اینکه در 
دهه فجر امسال شاهد افتتاح پروژه های قابل توجهی در کشور 
بودیم، گفته: بدون اغراق باید گفت تعداد این پروژه ها به هیچ 

وجه قابل مقایسه با سال های قبل نبود. 

9اجتماعی سال پنجم
شماره   1489

   چهارشنبه 
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a r m a n m e l i . i r

 دبیر جبهه انقلاب اسلامی در فضای مجازی، پیشنهاد داده: 
فروشندگان وی پی ان را اعدام کنید!

 آرمان ملی: روز گذشته، تصویر میزگردی در فضای مجازی منتشر شد که بخشی از صحبت های مطرح شده در آن در 
حد قابل توجهی، عجیب به نظر می رسید. در این میزگرد که توسط رسانه انصاف نیوز منتشر شده بود، محمدعلی ابطحی، 
فعال اصلاح طلب هم حضور داشت که سمت راست روح ا... مومن نسب، دبیر جبهه انقلاب اسلامی در فضای مجازی، نشسته 
بود. مومن نسب در تکه فیلمی که به نظر به جهت اهمیتش تقطیع و زودتر از کل نشست و مصاحبه منتشر شده بود رو به فرد 
مصاحبه کننده، می گوید: باید فروشندگان وی پی ان را مفسد فی الارض اعلام کرده و آن ها را اعدام کنند. او که به نظر می رسد، 
مدافع طرح فیلترینگ است، خریداران وی پی ان را کسانی دانسته که می خواهند فیلم پورنوگرافی ببینند. »آرمان ملی« بعد 

از تکمیل خبر و انتشار کامل ویدئو، مفاد جلسه را به استحضار خوانندگان روزنامه می رساند.

         88760176                

گــــزارش

 مسمومیت دانش آموزان قم 
مشکوک است 

نماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
سریالی  مسمومیت  خواندن  مشکوک  با 
دانش آموزان قم گفت که دیروز برای هفتمین 
بار دانش آموزان در قم مسموم شدند. احمد 
امیرآبادی فراهانی در حاشیه جلسه علنی 
روز سه شنبه درباره مسمومیت دانش آموزان 
مدارس قم گفت: مسمومیت دانش آموزان 
قم مشکوک است و همه دستگاه های امنیتی 
و انتظامی و بهداشت و درمان و مجموعه 
که  پیگیر هستند  آتش نشانی  و  کلانتری 
مبدا این مساله را پیدا کنند. وی ادامه داد: 
با وجودی که چندین جلسه برگزار شده اما 
هنوز نتوانستند علتی را برای اطلاع رسانی 
اعلام کنند و هنوز مبدا این موضوع مشخص 
نشده است. این عضو هیات رئیسه مجلس 
اضافه کرد: نظرت مختلفی بیان می شود؛ وزیر 
آموزش و پرورش به بنده گفت که موضوع 
درباره استنشاق گاز آمونیاک و دیگری می گوید 
علت استنشاق دی اکسید کربن است که از 
سیستم های گرمایشی مدارس است اما هنوز 
علت قطعی به ما نگفته اند.امیرآبادی درباره 
اینکه آیا علت این اتفاق مسائل امنیتی است، 
اظهار کرد: ما از وزرای بهداشت و درمان و 
آموزش و پرورش و اطلاعات برای پاسخ به 
مجلس سوال کردیم اما درباره بحث های کلی، 
دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی و درمانی استان 
جلسات مستمر داشته و پیگیری می کنند اما 
هنوز نتیجه قطعی به دست نیامده است. وی 
گفت که این اتفاق مشکوک است؛ دیروز برای 
هفتمین بار دانش آموزان در قم مسموم شدند. 

 
 طرح 

»تغییر و اصلاح مصوبه کنکور« 
و  تحقیقات  آموزش،  کمیسیون  رئیس 
فناوری مجلس از بررسی طرحی یک فوریتی 
در راستای تغییرات مصوبه کنکوری شورای 
عالی انقلاب فرهنگی خبر داد. علیرضا منادی 
سفیدان، رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات 
و فناوری مجلس در خصوص آخرین پیگیری ها 
و نتایج اخبار مربوط به انتشارات سوالات کنکور 
سراسری سالجاری و احتمال تقلب توضیح داد: 
امسال آزمون سراسری خیلی امن بود. سال 
قبل البته مشکلاتی داشتیم و امسال با قطع 
کردن اینترنت تقریبا مساله تقلب یا انتشار 
سوالات به صفر نزدیک شد. منادی در خصوص 
آخرین تغییرات در خصوص برگزاری کنکور 
بیان کرد: در زمینه موضوع کنکور طرحی یک 
فوریتی در دست بررسی داریم که بعد از اتمام 
روند بررسی نتایج آن بعد از تصویب منتشر 
می شود. رئیس کمیسیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس درباره جزئیات این طرح گفت: 
این طرح شامل تغییراتی روی مصوبه ای است 
که شورای عالی انقلاب فرهنگی در باب کنکور 
تصویب کرده بود البته به معنای این نیست که 
خیلی تغییرات زیادی پیدا کند. او تاکید کرد: 
این تغییرات در راستای بهتر شدن مصوبه 
کنکوری شوراست و فقط اصلاحاتی روی آن 

انجام می دهد. 

 
 هشدار هواشناسی 

درباره احتمال وقوع سیل 
سازمان هواشناسی کشور با صدور هشدار 
سطح نارنجی از تقویت سامانه بارشی، بارش 
برف یا باران، رخداد مه، کاهش دید، وزش 
باد شدید، در نواحی با اقلیم گرم رگبار و 
رعدو برق، در مناطق سردسیر، ارتفاعات و 
دامنه ها بارش برف، احتمال وقوع بهمن و 
کولاک برف خبر داده است. این وضعیت 
1۸بهمن( در نیمه  جوی روز سه شنبه )
غربی  نیمه  غربی،  آذربایجان  جنوبی 
کردستان، کرمانشاه، لرستان، نیمه شمالی 
فارس، کهگیلویه و بویراحمد، چهارمحال و 
بختیاری، نیمه شرقی خوزستان، ایلام، جنوب 
و غرب اصفهان، روز چهارشنبه )1۹بهمن( 
در کردستان، کرمانشاه، ایلام، لرستان، 
چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی و ارتفاعات و دامنه گلستان، 
مازندران و گیلان و روز پنج شنبه )20بهمن( 
در ارتفاعات گیلان، مازندران و گلستان 
مورد انتظار است. بر اثر این وضعیت جوی 
احتمال انسداد راه های روستایی و اختلال 
در جاده های مناطق سردسیر، ارتفاعات و 
دامنه استان های واقع در رشته کوه زاگرس، 
جاری شدن روان آب، سیلابی شدن مسیل ها، 
بالا آمدن سطح آب رودخانه ها، آبگرفتگی 
معابر، اختلال در سفرهای بین شهری و داخل 
شهر، اختلال در فعالیت های عمرانی، صاعقه، 
اختلال در ناوگان حمل و نقل، خسارت به 
صنعت کشاورزی، رخداد بهمن، اختلال در 
انتقالِ منابع انرژی به ویژه برق و گاز دور از 

انتظار نخواهد بود. 

اخبارکــــوتاه

روی خط آرمان ملی

روز گذشته اظهاراتی از مسئولین در خصوص قانون حجاب از زبان وزیر بهداشت منتشر شد که نشان می داد موضوع رعایت حجاب به مراکز دولتی ابلاغ شده است 

سونوگرافی خانم ها باید توسط خانم ها انجام شود 
بهرام عین اللهی: رعایت نکردن قانون حجاب در مراکز بهداشتی دولتی و خصوصی تخلف است

  مسئولین می گویند که در بحث حجاب خیلی باید نرم و فرهنگی وارد شد

رئیس سازمان محیط زیست، منشأ ۹۵ درصد گردوغبار خوزستان را خارجی دانسته، به گفته او؛  

اقدامی برای کنترل گرد و غبار نشده 

   یک کارشناس حوزه آب و محیط زیست 
گفته: دریاچه سال 1۳۷۵، ۳۳ میلیارد 
متر مکعب آب داشت اکنون این میزان 
به کمتر از یک میلیارد متر مکعب آب 
رسیده است، در حال حاضر تقریبا می توان 
گفت ما به بدترین وضعیت رسیده ایم، زیرا 
سطح تراز دریاچه هرگز در سطح کنونی 
نبوده است، ضمن اینکه در فصل زمستان 
هستیم طبق آنچه از شواهد امر برمی آید در 
فصل تابستان آینده احتمال خشک شدن 
دریاچه خیلی زیاد است. محمد درویش 
در گفت وگویی با ایلنا، درباره وضعیت 
دریاچه ارومیه باتوجه به بارندگی های اخیر، 
توضیح داده: امسال به رغم ریزش های 
آسمانی خوبی که در کشور داشتیم، اما 
میانگین بارش حوضه آبخیز دریاچه ارومیه 
حدود 20 درصد از میانگین درازمدت 
کمتر بوده و این حوضه همچنان دچار 
خشکسالی است و اگر این وضعیت تداوم 
داشته باشد باید برای یک سال خشک 
خودمان را آماده کنیم. او افزوده: جهاد 
آذربایجان های  استان های  کشاورزی 
غربی و شرقی و شمال کردستان باید به 
کشاورزان بگویند که از کشت دوم صرفنظر 
کرده و کشت های پرآب بر را متوقف کنند 
به خصوص محصولاتی مثل باغ های سیب 
بشدت می تواند بحران را جدی تر کند و 

این استان ها با بحران آب روبه رو شوند، 
چغندرکاری به عنوان یکی از اقلام پرمصرف 
در حوضه دریاچه ارومیه باید مدیریت شود 
و سطح زیر کشت آن کاهش پیدا کند، 
در غیر این صورت ما شاهد افزایش تولید 
چشمه های گرد و خاک در حوضه آبخیز 
دریاچه ارومیه و کف بستر دریاچه خواهیم 
بود. مگر اینکه اتفاق خاصی بیفتد و بارندگی 

به طرز چشمگیری تا پایان زمستان افزایش 
پیدا کند، در این صورت شرایط به سمت 
نرمال برمی گردد که البته چندان نمی توان 
روی این موضوع حساب کرد. این کارشناس 
حوزه آب و محیط زیست با بیان اینکه اگر با 
همین شیوه مدیریتی جلو برویم چشم انداز 
امیدبخشی برای نجات دریاچه وجود ندارد، 
تاکید کرده: دریاچه زمانی احیا می شود که 

بتوان اقتصادی تعریف کرد که آب محور 
نباشد، حداقل برای 10 سال باید به سمت 
آیش حوضه آبخیز دریاچه ارومیه حرکت 
کنیم و از حدود ۷ میلیارد متر مکعب منابع 
آبی دریاچه اورمیه حداقل سالی ۳.6 میلیارد 
متر مکعب را به دریاچه اختصاص دهیم و 
مابقی آب را در اختیار بخش شرب، صنعت 
و کشاورزی قرار دهیم، اما اکنون این اراده 
دیده نمی شود. او معتقد است: در ۸ سالی 
که ستاد احیای دریاچه ارومیه هم فعال 
بود کاری انجام نشد اکنون که رسما ستاد 
تعطیل شده و با سپرده شدن مسئولیت 
به دست استاندار آذربایجان غربی کسی 
که مخالف برنامه های ستاد احیا بوده؛ 
شرایط حاکی از این است که باوری نسبت 
به ماجرای احیا وجود ندارد، بنابراین آینده 
دریاچه واقعا نگران کننده است. به گفته 
درویش: دریاچه سال 1۳۷۵، ۳۳ میلیارد 
متر مکعب آب داشت اکنون این میزان به 
کمتر از یک میلیارد متر مکعب آب رسیده 
است، در حال حاضر تقریبا می توان گفت ما 
به بدترین وضعیت رسیده ایم، زیرا سطح 
تراز دریاچه هرگز در سطح کنونی نبوده 
است، ضمن اینکه در فصل زمستان هستیم 
طبق آنچه از شواهد امر برمی آید در فصل 
تابستان آینده احتمال خشک شدن دریاچه 

خیلی زیاد است. 

محمد درویش: تابستان آینده احتمال خشک شدن دریاچه خیلی زیاد است  

روزشمار خشک شدن دریاچه ارومیه


